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Eurosaadik Siiri Oviir 
käis elvalastega kohtu-
mas. Lk 2

Heino Prosti elutöö sai 
raamatuks. Lk 3

Nõo vald valis aasta ini-
mese asemel aasta tegi-
jad. Lk 5

Tartumaal ületas 
sündide arv 
surmasid

Tartu maavalitsuse pe-
rekonnaseisuosakonnas 
koostati 2007. aastal 1609 
sünniakti, lisaks maakonna 
kohalikes omavalitsustes 
veel 381. Kokku 1990 vast-
sündinust oli poisse 993 ja 
tüdrukuid 997. Sündis 22 
paari kaksikuid ja 3 triot 
kolmikuid. Abielust sün-
dinud lapsi oli alla poole 
– 817. Umbes pooled lap-
sed (970) olid oma emale 
esimesed; kaks naist aga 
sünnitas oma üheksanda 
lapse. Surmaakte koostati 
maakonnas 1852. Need ar-
vud ei kajasta siiski täpselt 
maakonna elanike arvu 
muutust, sest Tartus regist-
reeriti ka teiste maakonda-
de elanike sünde ja surma-
sid. Tartumaal registree-
ritud elukohaga elanikke 
sündis 1930 ja suri 1687. 
Loomulik iive oli positiiv-
ne Tartu linnas (+436) 
ning Ülenurme (+14), 
Haaslava (+3), Luunja 
(+2) ja Laeva (+1) vallas. 
Rändesaldo oli enamikus 
maakonna omavalitsustes 
positiivne, enim lahkujaid 
oli Kallaste linnast (-33) ja 
Rõngu vallast (-28). Kõige 
enam said elanikke juurde 
Ülenurme vald (317), Tar-
tu linn (271) ning Luunja 
(190) ja Tartu (183) vald.

Perekonnaseisuosa-
konnas registreeriti 681 
abielu, lisaks registreeri-
sid vaimulikud 121 abielu. 
Noorimad abiellujad olid 
17-aastased, vanimad aga 
70-aastane härra ja 73-aas-
tane daam.

Abielulahutuse akte 
vormistati 333, neist 9 koh-
tuotsuse ja 324 kokkuleppe 
alusel. Kõige sagedamini 
lahutati 3-5 aastat kestnud 
abielusid, kuid lahkumine-
kuni jõudis ka 27 paari, kel 
abielustaaži üle 30 aasta.

Uue isikunime andmi-
se toimikuid koostati 135, 
neist 12 hõlmasid nii ees- 
kui perekonnanime vahe-
tust. TMV

Elva aukodaniku Ain Kaa-
lepi ettepanek nimetada 
kaks tänavat ümber kul-
tuuritegelaste nimelisteks 
on kohanud linnakodani-
ke ja volikogu vastuseisu.

Virve Tomson

Ain Kaalep tegi lin-
navolikogule ettepaneku 
anda Elvas kahele tänava-
le kirjanik Ado Reinvaldi 
ning inglise keele filoloogi 
ja tõlkija Johannes Silveti 
nimed möödunud suvel. 
Ideed toetasid ka Ees-
ti Teaduste Akadeemia 
Underi ja Tuglase Kirjan-
duskeskus ning Eesti Kir-
janduse Selts.

Eelmise aasta 16. juuni 
Elva Postipoisis selgitab 
Ain Kaalep tänavanime-
de muutmise vajalikkust, 
tunnustamaks Lauliku tä-
naval elanud poeedi Ado 
Reinvaldi ja Kuuse tänaval 
elanud inglise-eesti kee-
le sõnaraamatute autorit 
Johannes Silvetit. Kaalepi 
arvates tõstaks see ka lin-
na mainet.

“Igale asulale, eriti lin-
nale nii meil kui mujal on 
auks, kui juba tema täna-
vanimed viitavad kunagi 
seal elanud teenekatele 
inimestele,” kirjutab Kaa-
lep. “Elvalasena on mul 
südamel muidugi kõige-
pealt kodulinn, kus peale 
omanimeliste tänavate-
ga Jaan Kärneri ja Hugo 
Raudsepa nagu teisi au-
väärseid mehi-naisi elanud 
polekski! Ometi on oma 
ajalugu olnud ju meilgi.” 

Kaalukad toetajad
Möödunud aasta det-

sembris saabusid linnavo-
likogule Kaalepi idee toe-
tuseks toetuskirjad kultuu-
riringkondadest.

“Volikogu praegusel 
koosseisul on end võima-
lik näidata kultuurimälu 
hea hoidjana,” kirjutab 
Eesti Teaduste Akadeemia 
Underi ja Tuglase Kirjan-
duskeskuse direktor Jaan 
Undusk. “Tänavanimedes 
kajastuv suurte isiksuste 
tegevus annab enesetead-
vust linnaelanikele ja in-
formatsiooni linna külalis-
tele.”

“Kahe Elva tänava ni-
metamine nende teeneka-
te Elvas elanud meeste jär-
gi oleks sobilikuks ja vää-
rikaks austusavalduseks A. 
Reinvaldi ja J. Silveti kaa-
lukale tegevusele eesti kul-
tuuri arenguloos,” märkis 
oma kirjas Eesti Kirjandu-
se Seltsi esimees Toomas 

Ain Kaalep: elvalased ei taha oma 
kultuuritegelasi tunnustada

Liivamägi.

Elanikud pole nõus
Linnavolikogu esimees 

Leelo Suidt sai aga kirja 
Lauliku ja Kuuse tänava 
elanikelt. Lauliku tänava 
elanikud on 30ndatel aas-
tatel Ado Reinvaldi mäles-
tuseks Lauliku-nime saa-
nud tänavanimega rahul 
ega näe nimemuutuseks 
mingit põhjust.

“Lauliku tänav ongi ju 
kirjaniku ja luuletaja Ado 
Reinvaldi nime järgi oma 
nime saanud. Kahju oleks 
sellest kaunist nimest loo-
buda!” rääkis tänava kaua-
aegne elanik Ruth Mälgi. 
“Teenekate tegelaste ni-
medega võiks nimetada 
uusi tänavaid uutes linna-
osades. Meil on Elvas tun-
tud mehi-naisi küll, kelle 
nimed vääriksid jäädvusta-
mist tänavanimedes. Linna 
kuulsust see tõstaks.”

“Et kuulsate tegelaste 
järgi tänavaid nimetada 
– see on nõukogulik värk,” 
arvas Kuuse tänava elanik 
Tiiu Ramler. “Johannes 
Silveti maja aadress oli 

tegelikult Puiestee tänava 
järgi, enne kui mõni aas-
ta tagasi Kuuse tänavale 
arvati. Kuuse tänav rajati 
hiljem, kui Silveti maja 
juba ammu valmis oli. See 
on ilus tänav ja ilus tänava 
nimi. Ei ole mingisugust 
mõtet seda kellegi nimeli-
seks teha. Sinna uude lin-
naossa võiks panna neid 
kultuuritegelaste nimesid 
küll!”

“Kui oluline osa inime-
si, kes sellel tänaval ela-
vad, arvavad, et ei soovi 
tänava nime vahetust, siis 
see ei ole linna otsustada 
– inimesed on selle otsu-
se juba ära teinud,” rää-
kis linnapea Reno Laidre. 
“See, et tuntud elvalaste 
nimed võiks anda tänava-
tele, mida alles rajatakse, 
on linnavolinike väljapa-
kutud asjalik mõte. Tähtis 
on, et tänav nimetatakse 
teeneka inimese elukohale 
võimalikult lähedale, mui-
du kaotaks see mõtte.”

Tänavanimede muutmi-
se küsimus oli päevakorra 
väliselt jutuks Elva linna-
volikogu istungil 17. det-
sembril 2007.

“Elvas tuleb palju uusi 
tänavaid juurde, neid võib 
tuntud inimeste nimedega 
tähistada,” arvas volikogu 
liige Rein Abel.

“Saab kinnitada ka maja 
seintele mälestustahvleid 
seal elanud tegelase koh-
ta, aga otseselt tänavani-
mesid muuta pole vaja,” 
leidis volikogulane Peeter 
Laasik.

Kaalep on pettunud
“Kivist tahvlit majasei-

nal ei pane keegi tähele,” 
arutles Ain Kaalep. “Tä-
navat panevad kõik tähele. 
Tuntakse huvi, kus ta siin 
elas ja mis tegelane oli. El-
valastel peaks uhke tunne 
olema kui saab öelda, et 
elan näiteks Ado Reinvaldi 
tänavas. Või Silveti täna-
vas.”

Teenekas elvalane on 
linnakodanike otsusest 
nördinud, kuid suhtub 
mõistvalt elanike konser-
vatiivsusesse tänavanime-
de muutmisel.

“Maailmas ei ole nii-
sugust linna, kus ei oleks 
oma tänavaid aeg-ajalt 

ümber ristitud selleks, et 
ära märkida seal elanud 
tähtsaid kultuuritegelasi. 
Mõelgem nii, nagu terves 
ilmas mõeldakse,” märkis 
Kaalep. “Saan aru, et meie 
inimesed on oma harju-
mustes kinni. Elanike võõ-
rastustunne on täiesti aru-
saadav. Konservatiivsus on 
inimestes sees. Seda ma 
nimetaksin inimeste ar-
mastusväärseks nõrkuseks. 
Selle peale uhkustada ei 
saa.”

Tunnustatud kirjaniku 
ettepanekut tänavanimede 
muutmisel toetanud ETA 
Underi ja Tuglase Kirjan-
duskeskuse direktor Jaan 
Undusk pidas elvalaste 
mõtet uutele tänavatele 
tuntud tegelaste nimed 
anda heaks ideeks.

“Avaldasin Kaalepile 
tänavanimede muutmisel 
omapoolset toetust. Kas 
mõte teostub, see on lin-
naelanike omavaheline 
asi,” rääkis Undusk. “See 
on väga hea, kui uued tä-
navad linna kultuurilooga 
seotud inimeste nimedega 
nimetada. Viime kultuuri 
siis uude linnaossa.”

Ado Reinvaldi kodumaja oli Lauliku 16 aadressil (pildil pa-
remal) asuva elamu kohal, kus toona Laulu-Aaduks kutsu-
tud kirjanik elas aastatel 1904-1910.

Fotod: Virve Tomson

Puiestee ja Kuuse tänava ristil asuvas omaehitatud majas 
elas Johannes Silvet 1961. aastast kuni oma surmani 1979. 
aastal. Maja kannab küll Kuuse tänava nimesilti, kuid ma-
janumber 33 kuulub Puiestee tänavale.

Ain Kaalepi sõnul on nimelised tänavad linnale uhkuseks.

Foto: arhiiv
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Elva piirkonna rahvastikustatistika

ELVA LINN
2007. aastal sündis Elva linnas 62 last, neist 28 tüdru-

kut ja 34 poissi. Ühte peresse sündis kuues laps, kolme 
peresse neljas laps ja 13 peresse kolmas laps. Oma peres 
esimesed olid 22 last. Mitmikuid Elvas ei sündinud.

Jõulukuu oli Elvas eelmisel aastal titerohke, sündis 6 
tüdrukut ja üks poiss. Jõululaupäeval sündis Elvas tütar-
laps, kes sai nimeks Christin Lisett, esimesel jõulupühal 
sündis Birgitta.

2007. aastal pandud erilisemad tütarlastenimed olid 
Maria Desiree, Janelle, Liisa-Lotte, Annagreta, Vanessa-
Elora, Gerlinde, Emma-Melis. Poisslapsed: Airon-
Mattias, Robin-Aliks, Ravel, Trevor, Karlis.

Eelmisel aastal valis Elva oma elukohaks 267 inimest, 
mujale asus elama 227 inimest.

Eelmisel aastal suri 88 inimest, kellest 44 olid mehed 
ja 40 naised.

1. jaanuari 2008 seisuga elab Elvas 6258 inimest: 2861 
meest ja 3397 naist.

RANNU VALD
Rannu vallas sündis 2007. aastal 13 last – 8 tüdrukut ja 

5 poissi. Jõululapsi ei sündinud.
Esiklapsi sündis kaheksa, ühte paljulapselisse peresse 

sündis seitsmes laps. Mitmikuid ei olnud.
Erilisemad tütarlaste nimed olid Anne Sui ja Kätriin, 

poistel Kenert ja Carl-Christopfer.
Rannu valda asus elama 72 ja lahkus 71 inimest. Möö-

dunud aastal suri 13 meest ja 17 naist.
1. jaanuari 2008 seisuga elab Rannu vallas 1740 ini-

mest: mehi 893, naisi 847.

RÕNGU VALD
Rõngu vallas sündis 26 last – 14 tüdrukut ja 12 poissi. 

Esiklapsi oli 18, kahte paljulapselisse peresse sündis lapsi 
juurde, mitmikuid ei sündinud. Jõulukuu 27. päeval sün-
dis Rõngu vallas üks poiss.

Erilisemad tütarlaste nimed olid Natasha Mi, Anett-
Gassandra, Anelle, Carola, poisinimedest Ranel, Kerd-
Kaspar, Jan-Marten.

Rõngu vallas suri eelmisel aastal 58 inimst, neist 28 
meest ja 30 naist.

Rõngu valla valis möödunud aastal omale elukohaks 
117 ja lahkus 156 inimest.

1. jaanuari 2008 seisuga elab Rõngu vallas 2928 ini-
mest: 1467 meest ja 1461 naist.

NÕO VALD
Nõo vallas sündis eelmisel aastal 36 last, neist 16 tüd-

rukut ja 20 poissi. Jõulukuul sündis neli last, neist Lauri 
25. detsembril.

Erilisemad tütarlaste nimed olid Kaisa Ingeli, Simona 
Milagros, Ija, Emeri, üks poiss sai nimeks Otokar.

Esiklapsi sündis 15, mitmikke ei olnud, kuid kolme 
paljulapselisse perre tuli lapsi juurde.

Eelmisel aastal suri Nõo vallas 37 inimest, neist 19 
meest ja 18 naist.

Valda asus elama 196 inimest ja lahkus 124.
Nõo vallas elab 2008. aasta 1. jaanuari seisuga 3900 

inimest: mehi 1931, naisi 1969.

Eelmisel reedel räägiti Si-
nilinnus nii Euroliidu kui 
Eesti asjadest.

Mare Nõmmik

Rääkides Eesti problee-
midest, märkis riigikogu-
lane Marika Tuus, et käes 
on vaikiv ajastu, sest meie 
ajakirjandus on eraoman-
duslik ja valitsusparteide 
juhtida ning ajakirjanduses 
edastatav info on ühepool-
ne. Ka Eesti Rahvusring-
häälinguks kokkulükatud 
Eesti Televisiooni ja Eesti 
Raadiot juhib Reformiera-
konna tipp-poliitik Margus 
Allikmaa.

Tuus taunis olukorda 
prügimajanduses, kus Ees-
ti prügiturule on toodud 
kaks suurt rahvusvahelist 
prügifirmat, kes teenivad 
siin hiigelkasumit, aga 
odavamad ja väiksemad 
tegijad ei pääse nende kõr-
val turule.

Europarlamendis sot-
siaalküsimustega tegelev 
Siiri Oviir rääkis põgusalt 
Eesti eurosaadikute tööst. 
Europarlamendis töötab 
20 alalist komisjoni, lisaks 
ka kliimakomisjon. Moo-
dustatakse ka ajutisi ko-
misjone. Eesti rahvaesin-
dajaid on europarlamendis 
vaid kuus ning seetõttu ei 
suuda nad kõikide teema-
dega tegelda. Vastupidi-
selt kuulajate arvamusele, 
et euroliidus otsustavad 
ainult suured ja väikesi 
ei kuulata, väitis Oviir, et 
suurte kõrval vaidlevad ka 
väiksed ja nende põhjen-
datud seisukohti arvesta-
takse.

Oviir rõhutas, et Euroo-
pas on aktuaalsed nii ener-
gia kui kliimaküsimused 
– mis tuleb nafta ja gaasi 
asemele, seda ei tea keegi.

“Kuna kogu maailmas 
on nafta hind kõvasti tõus-
nud ja bensiini hind tõuseb 
niigi, ei oleks praegu toh-
tinud aktsiise sinna juurde 
panna, sest meil on aktsii-
sidega aega kuni 2011 aas-
tani,” arvas Oviir.

Oviir taunis olukorda, 

Siiri Oviir ja Marika Tuus 
kohtusid elvalastega

kus Eestis ei räägita inime-
se sotsiaalsest kindlustatu-
sest, ei panustata koolides-
se ega tervishoidu. Euroo-
pas ei räägita pensioni ar-
vestamisel metallitööliste 
keskmisest palgast, millest 
meil lähtutakse pensioni 
arvestamisel, kui samal 
ajal ei ole meil metallitöö-
lisigi. Puuetega inimestest 
töötab meil vaid 2 protsen-
ti, puuetega inimestele on 
võimaldatud töö näiteks 
Saksamaal. Eestil oleks 
vaja õppust võtta Hollan-
dist, kus töötab rahvaüli-
koolide võrk eesmärgil 
hoidmaks inimesi võimali-

kult kaua tööturul.
“Meie räägime majan-

dusest ja kauplemisest 
nagu 19. sajandil, aga 
unustame, et seda viib eda-
si terve inimene. Nii ei tule 
ka arengut,” ütles Oviir. 
“Kui meil on õigus tervise 
kaitsele, siis on riigil ka ko-
hustus see tagada.”

Oviir tunnistas, et teda 
rõõmustab kõige enam, et 
kinnitati Euroopa Liidu 
põhiõiguste harta, mis si-
suliselt kaitseb inimõigusi. 
Harta tuleb ratifitseerida 
kõikidel liikmesriikidel ja 
seda tuleb hakata täitma 
ka Eestil. 

“Olen selle üle väga 
õnnelik, sest see on meile 
kasuks – ta lükkab tegema 
seda, mida on vaja igapäe-
vaeluks,” kinnitas Oviir.

Eesti saab Euroopa Lii-
du eesistuja maaks 2018. 
aastal, missugused küsi-
mused siis aktuaalsed on, 
oleneb meie valitsusest. 

Üritusel korraldatud lo-
teriil said Edgar Savisaare 
raamatu “Peaminister” 
Elfride Sööt ja Tõnu Hiie-
mäe.

Rahvale pakkus kohtu-
mine huvi, agaralt esitati 
küsimusi ja oldi varmad ka 
oma arvamust avaldama.

Siiri Oviir ja Marika Tuus vastasid arvukatele küsimustele.

Foto: Mare Nõmmik

Detsembri algul avas 
Tartus Õnne tn 13 uksed 
Õnne Maja. See on vaim-
se arengu keskus, kus toi-
muvad erinevad üritused: 
jooga- ja hingamistunnid, 
filmiõhtud, psühholoo-
giline nõustamine, mas-
saaž, reikiõpetus ja -ravi, 
erinevad koolitused. Siin 
tegutsevad Spirituaalse 
Lektooriumi Tartu klubi 
ja KehaMeeleKool. India 
toas asub vastavasisuline 
raamatukogu.

Kuu aja jooksul on ma-
jas käinud inimesi nii Tar-
tust, Nõost, Elvast kui ka 
Põlvast, Palamuselt, Haap-
salust ja Tallinnast. Aas-
talõpu ingliõhtu viis läbi 
peedulane Anne Kalvi.

Õnne Maja on tervenis-
ti tulijate päralt, et õppida, 
suhelda mõttekaaslastega, 
lugeda või ka lihtsalt teed 
juua ja mõtteid mõlgutada. 
Maja omapäraks ongi siin 
valitsev kodune õhkkond, 
mis toetab nii erinevaid 

tegevusi kui ka omaette 
olemist ja enda sisse vaata-
mist. Just seetõttu sündisid 
ka õnnetantsu tunnid Kyli 
juhendamisel.

“Õnne Maja on kesk-
kond, mis inspireerib. Siia 
sisse astudes tundsin, et 
pean tegema tunni, kus 

saavad ennast vabalt tun-
da kõik, kes armastavad 
loovat tantsu ja enese-
väljendust läbi liikumise. 
Puhastame oma energia-
kanaleid, kujutleme oma 
energiakeskuseid ja nen-
de värve ning pühendame 
oma värvirohked tantsud 

iseenda õnne avamisele. 
Nii nagu Õnne Majale ko-
hane,” ütles Kyle.

Jaanuarikuus toimuvad 
lisaks iganädalastele filmi-
õhtutele, nõustamistele ja 
treeningutele ka mitmed 
koolitused, nagu Gordoni 
perekool (läbiviija Marju 
Koor), suhtlemisõpe õpe-
tajatele (läbiviijad Marju 
Koor ja Merje Jürisalu), 
eneseadaptatsiooni semi-
nar (läbiviijad Ivari ja 
Gala), EMF-i seminar 
(läbiviija Lea Mäemat), 
15-tunnine qigongi 1. ast-
me kursus (läbiviija Ulvi 
Ratasepp).

Täpsem info blogis ja 
kodulehel aadressil www.
onnemaja.com või tel 5615 
7997.

Kõik huvilised on ooda-
tud! Kohtumiseni Õnne 
Majas!

Õnne Maja perenaine 
Merje Jürisalu

Tartu Õnne Maja on kodune koht

Õnne maja asub Tartus, Õnne tänav 13. Ilma naljata!

Maksuhaldur ootab  maksu-
soodustustega seonduvat infot

Maksu- ja tolliamet ootab äriühingutelt ja asutustelt 
1. veebruariks maksusoodustustega seonduvat informat-
siooni, et tulumaksu tagastamine klientidele toimuks kii-
relt.

Amet teatas, et asutused, kellele tehtud kulutusi võib 
maksumaksja oma tuludest maha arvata, näiteks koolita-
jad, pangad, kindlustusseltsid ja ametiühingud, peavad 1. 
veebruariks esitama maksuhaldurile info maksumaksjate 
poolt tehtud kulutuste kohta.

Vajalikud andmed tuleb maksuhaldurile edastada 
elektrooniliselt. Amet kannab need andmed maksumaks-
jate eeltäidetud tuludeklaratsioonidele.

Maksuamet rõhutas andmete edastamise olulisust. Ai-
nult siis, kui eeltäidetud deklaratsioonil on olemas kõik 
andmed inimese tulude ja kulude kohta, on võimalik 
tulumaks klientidele kiirelt tagastada. Eeltäidetud tu-
ludeklaratsioonidega saab tutvuda alates 6. veebruarist. 
Deklaratsioone saab esitama hakata 15. veebruarist ning 
esitamise tähtaeg on 31. märts. BNS

Foto: internet
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MIS JUHTUS?

Kriminaalasjad
Ajavahemikul 24. detsembrist kuni 6. jaanuarini va-

rastati Nõo vallas Luke külas talu territooriumilt saema-
terjali (pikkusega 4.20m) – 78 m² põrandalaudu ja 25 m² 
voodrilaudu. Elumaja küljest varastati malmist koeraku-
juline uksekell väärtusega 60 krooni. Kahju umbes 50 000 
krooni.

Vargused
4. jaanuaril kell 9 varastati Elva algkoolihoone juurest 

rattahoidlast 21 käiguline ilma poritiibadeta kollast kirja 
jalgratas maksumusega 980 krooni.

Sama päeva õhtul kell 20 teatati politseile, et Kesk tä-
naval asuva kaupluse juurest varastati lukustamata jalg-
ratas.

Liiklus
22. detsembril kell 21.45 liikles Elvas juhiloata Edgar 

(s 1989), kes on sama teoga ka varem vahele jäänud.
3. jaanuaril peatas politsei mitu kihutajat, Rõngu val-

las kell 9.59 Arvo (s 1969), kell 10.42 1963. aastal sün-
dinud mehe ja kell 11.32 Lembitu (s 1959), Nõo vallas 
kell 12.15 Aleksandri (s 1959) ja Kesk tänaval kell 16.25 
Raimo (s 1988).

Samal päeval kell 13.55 oli Kesk tänaval Raul (s 1988) 
jätnud end turvavööga kinnitamata.

4. jaanuaril kell 10.07 kihutas Valga maanteel Kuldar 
(s 1971).

6. jaanuaril kell 12.20 oli Rõngu vallas autoroolis ju-
hiloata Tarmo (s 1986), kes on sama teo eest varem ka 
sõiduki juhtimiselt kõrvaldatud.

Roolijoodikud
30. detsembril kell 20.10 võttis politsei Rõngu vallas 

rajalt maha 1946. aastal sündinud juhiloata ja alkoholi 
järelnähtudega mehe, kel oli juhtimise õigus karistusena 
ära võetud. Sõiduk ei olnud läbinud ka tehnoülevaatust.

6. jaanuaril kell 11.10 peatas politsei Rõngu vallas al-
koholijoobes Einari (s 1970).

7. jaanuaril kell 16.15 liikles Elvas tehnoülevaatusel 
käimata autoga alkoholijoobes Toomas (s 1951).

Raamat “Masinatele pü-
hendatud aastad” on kok-
kuvõte Eestis unikaalse 
vanade põllutöömasinate 
muuseumi rajaja Heino 
Prosti elutööst.

Mare Nõmmik

Prosti sõnul panid raa-
matu kirjutamise mõtte 
talle pähe viis aastat tagasi 
maavalitsuse daamid ühel 
Vanemuise kohvikus toi-
munud üritusel.

“Kuna paljud masina- ja 
puutöömehed, kes kergen-
dasid omal ajal talumeeste 
tööd, on lahkunud, leidsin, 
et oleks vaja kajastada seda, 
mida nad on endast maha 
jätnud,” rääkis Prost.

Raamatu valmimiseks 
kulus viis aastat. Sellest 
saab lugeda Heino Prosti 
lapsepõlvest ja hilisemast 
elukäigust läbi tollaste olu-
de ning huvi tärkamisest 
tehnika vastu.

Prostil tekkis huvi vana 
tehnika kogumise vastu 
varsti pärast kolhooside 
tekkimist. Eestisse asutati 
sel ajal hulgaliselt masina-
traktorjaamu, mis varustati 
vene traktorite ja kombai-
nidega, vanad traktorid, 
aurukatlad ja rehepeksu-
masinad läksid aga hävita-
misele.

“Hakkasin tasapisi uuri-
ma, kuhu on veel alles jää-
nud vanu masinaid, neid 
koguma ja korda tegema, 
et uuel põlvkonnal säiliks 
ettekujutus, kuidas ja mil-
liste masinatega töötati va-
rasematel aegadel,” ütles 

Prost.
Prosti elutööks on vana-

de põllutöömasinate muu-
seumi rajamine osaliselt 
töökorda viidud traktorite, 
aurukatelde ja rehepek-
sumasinatega. Paljuski sai 
siinjuures otsustavaks tema 
suur huvi vana tehnika vas-
tu ja tehniline taip.

Tänaseks on muuseumi 
kollektsioonis 400 ekspo-
naati, sealhulgas 30 re-
hepeksumasinat, millest 
kaks pärinevad koguni 18. 

sajandist ja osa nende ma-
sinate laagritest on valmis-
tatud puidust. Kollektsioo-
ni vanim traktor on üle 90 
aasta vanune. Aurukatlaid 
on muuseumis vähe, kuna 
need viidi sealt ebaõigla-
selt minema. Lugeja saab 
teada, milliste raskuste ja 
tagasilöökidega tuli Prostil 
oma muuseumi loomisel 
võidelda. Oli kadedust ja 
vaenulikkust, sest leidus 
tegelasi, kellele Prosti har-
rastus oli pinnuks silmas. 

Kohtus tuli käia omaaeg-
sete põllumajandusmuu-
seumi juhtidega, kes viisid 
mitmel korral vägivaldselt 
ära osa väärtuslikke ekspo-
naate ja ähvardasid platsi 
masinatest hoopis puhtaks 
teha. Raamatus on tutvus-
tatud ka inimesi, kes ehita-
sid omal ajal kodus vajalik-
ke masinaid, sealhulgas ka 
aurumasina. Tänaseks on 
nad kõik manalamehed, 
kuid raamat jäädvustab 
nende töö.

Prosti sõnul jätkavad 
tema elutööd poeg Jaan ja 
tütrepoeg Mart.

Raamatus leiduvad fo-
tod on Prosti enda koopiad 
originaalfotodelt.

Raamatu kirjutamisel 
oli abiks Kalju Lomp ja 
selle väljaandmist toetas 
14 sponsorit, suuremateks 
toetajateks olid Gunnar 
Vahtras, Ants Käärma, Jüri 
Vilimaa, Kalju Vadi ja Ai-
var Soop.

Raamatu esitlus toimub 
laupäeval kell 12 linnaraa-
matukogus. Sealt saab raa-
matut osta saja krooniga ja 
soovi korral koos Prosti au-
togrammiga. Edaspidi saab 
raamatut osta ainult Heino 
Prosti käest.

Äsjailmunud raama-
tu esimesed eksemplarid 
viisid uue aasta esimesel 
päeval kaasa Prosti põllu-
töömasinate muuseumiga 
tutvumas käinud tehnika-
huvilised portugaallased. 
Veebruarikuul saab lin-
naraamatukogus vaadata 
Heino Prosti tehnika aja-
looga seotud fotonäitust.

Heino Prosti elutöö 
jäädvustub raamatus

Heino Prosti elutöö on nüüd ka raamatusse raiutud.

Foto: Mare Nõmmik

Kolm kuud hoonete hal-
damise osakonda Elva 
Varahalduse OÜks ümber 
kujundanud uus juhataja 
Uwe Kersna ütleb, et pilt, 
mis teda Elva linnas ees 
ootas, oli ootuspärane.

Sirje Veldi

“Põhiline, millega on 
tulnud tegelda, on ikka-
gi olnud suhtlemine ini-
mestega – et nad ikka aru 
saaksid, et nemad on oma-
nikud, et nemad otsusta-
vad, mida majas teha vaja 
on,” ütleb Kersna.

“Kui veebruaris ja 
märtsis on ühistutes üld-
koosolekud, siis tasub 
aastaplaanid paika panna 
ja mitte teha plaane vaid 
üheks aastaks, vaid mit-
meks aastaks ette.”

Kersna sõnul on mõnel 
puhul otstarbekam otsus-
tada midagi teha koos naa-
bermajaga. Ta tõi näiteks 
Pika tänava lõpus asuvad 
kuus kortermaja, mille 
krundid jooksevad niiviisi 
kokku, et iga maja juurde 
prügikonteinereid panna 
ei saa, sest prügiauto ei 
pääse neile ligi. Need ma-
jad peaksid jõudma ühise-
le arusaamisele, et otstar-
bekam on jääda praeguse 
lahenduse juurde, seda 
vaid veidi täiustades.

“Asja teeb segasemaks 
ka see, et linn pole veel 
suutnud valida prügiveda-
jat,” ütleb Kersna.

1. jaanuarist muude-

ti linnavolikogu otsusega 
hoonete haldamise osa-
kond linna osalusega äri-
ühinguks ja alates veeb-
ruarist hakkavad endised 
HHO kliendid saama 
arveid Elva Varahalduse 
OÜ-lt. Kersna ütleb nal-
jaga pooleks, et inimeste 
jaoks muutuvad esialgu 
vaid kontonumbrid ja veel 
mõned väikesed detailid, 
kuid isegi senikehtinud 
teenustasu 3.50 m² kohta 
jääb samaks. Selle summa 
eest saavad ühistud raama-
tupidamise ja majahoidja.

Kõik ülejäänu tuleb va-
jadusel haldusfirmast eral-
di osta. Pakutavate teenus-

te hinnakirjad kinnitatakse 
lähiajal ja neist antakse 
klientidele teada.

Ühe esimese teenusena 
käivitub ööpäevaringne 
avariitelefon 5343 9353, 
millele saab teatada ava-
riist või mõnest muust 
probleemist ühismajas.

Otsustavad ühistud
Kersna sõnul ei tähen-

da haldusfirma olemasolu 
seda, et kogu ühistu ma-
jandamise saaks jätkuvalt 
jätta haldusfirma õlgadele.

“Iga ühistu peab ikka 
ise otsustama, mida ta 
oma majas teha tahab, ise 
koostama plaanid ja võt-
ma vastu otsused,” ütles 
Kersna. “Ka see, kui pal-
ju majas kogutakse raha 
remondifondi, on samuti 
ühistu üldkoosoleku otsus-
tada, meie oleme vaid töö 
teostajad.”

Kersna sõnul võiks 
ideaalis asjad nii toimi-
dagi ja selleni tasapisi ka 
liigutakse. Kortermajades 
soovitakse suhelda ühis-
tu või ühisuse esindajaga, 
mitte iga inimesega eraldi, 
sestap tuleks neis majades, 
kus veel ühistut ei ole, see 
moodustada, et haldusfir-
male tekiks kindel partner, 
kellega siis juba lepitakse 
kokku tööjaotus ühistu ja 
haldusfirma vahel.

Kersna sõnul otsitakse 
võimalusi, kuidas suhtlust 
ühistutega muuta veelgi 
efektiivsemaks ja kaas-

aegsemaks, kasutades ka 
internetivõimalusi. Selleks 
kaalutakse veebipõhise 
programmi korteriyhistu.
net kasutamist, mis või-
maldab interneti vahen-
dusel suhelda haldusfirmal 
ühistuga ja ühistujuhtidel 
korteriomanikega.

“See annab näiteks ühis-
tutele võimaluse üle inter-
neti sisestada veenäitusid, 
et neid ei peaks meil siin 
üks inimene ükshaaval sis-
se toksima,” ütleb Kersna. 
“Meil on 700 korterit ja 
see on praegu meeletu töö, 
et neid paberlipikutelt või 
meilidelt ükshaaval arvu-
tisse toksida.”

Samuti oleks hea ühis-
tujuhtidel näha kohe aru-
andeid ja oma ühistu raa-
matupidamise hetkeseisu, 
kuu- ja aastakokkuvõtteid, 
aruandeid ja teateid, et 
neid siis kohapeal välja 
printida ja trepikodadesse 
üles riputada. Haldusfir-
mal on jälle võimalik iga 
kell võtta lahti ühistu do-
kumendid, lugeda ühistu 
üldkoosolekute protokol-
le, otsuseid ja majanduska-
va, leida kontaktandmeid, 
telefone jne. Jääb ära liig-
ne jooksmine mööda linna 
ja hoitakse kokku nii raha, 
aega kui paberit, sest voli-
tatud isikutele on andmed 
kättesaadavad igal ajahet-
kel ja igas kohas, kus on 
internetiga arvuti.

Haldusfirma teenuste-
nimekiri täpsustub veeb-
ruariks.

Elva Varahaldus on uuenduste teel

Uwe Kersna loodab senisest 
enam partneritena näha 
korteriühistuid.

Foto: Sirje Veldi
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Straussi ühingu uusaastakontsert
5. jaanuaril leidis aset juba traditsiooniks saanud Eesti 

J. Straussi Ühingu korraldatud uusaasta tervituskontsert 
Elva raekoja saalis. Külakosti tõid noored muusikud Tal-
linnast. Esitati laule ja katkendeid tuntud operettidest 
ja muusikalidest. Esinejateks olid klaverisaatja Katrin 
Peitre, muusikakooli õpetaja ja 21. sajandi orkestri di-
rektor, lauljad Rene Soom, Triin Ella ja Jaak Jõekallas. 
Kaks viimast töötavad Klassikaraadios saatejuhtidena. 
Kontsert oli südantsoojendav ja meeleolukas. Saal oli 
elvalastest tulvil ja kontserdile elati kaasa viimse viisini. 
Vastuvõtt oli soe ja tulemata ei jäänud ka lisapalad. Ra-
hule jäid nii esinejad kui ka kuulajad.

Sama menukas oli ka Voldemar Kuslapi kontert 10. 
novembril raekojasaalis. Kuulajad ei tahtnud saali ära 
mahtuda. Mõlemad kontserdid olid tasuta.

Eesti J. Straussi Ühing tänab oma toetajaid – Elva Lin-
navalitsust, raamatukaupluse lilleosakonda, Tartumaa 
muuseumi. Tänu ka kõigile kontserdikülastajatele.

Eesti J. Straussi Ühingu liige
Maie Laasmaa

Kõik Elva gümnaasiumi õpilased 
saavad alates veebruarist
tasuta koolilõuna

Koolilõuna on lapse tervise seisukohalt kõige olulisem 
söögikord. Kui kodudes süüakse reeglina seda, mis pa-
rasjagu võtta on, siis koolimenüü koostatakse selliselt, et 
kasvav laps saaks kõik vajalikud ained ning piisava kogu-
se energiat (kaloreid).

Tänu riiklikule toele on põhikooliõpilastele koolitoit 
tasuta ning sööjate arv mainitud vanuseastmes sisuliselt 
100% – seega kõik söövad.

Samas on X-XII klassi õpilaste seas, kus koolilõuna 
eest tuleb ise tasuda, koolilõuna sööjaid ligikaudu poo-
led.

Pidades oluliseks laste tervist ja õiget toitumist või-
maldatakse linnaeelarve kinnitamise järel kõigile Elva 
gümnaasiumi õpilastele tasuta koolilõuna. Linnaeelarve 
on kavas vastu võtta 28. jaanuaril 2008 ja alates 1. veeb-
ruarist peaks koolilõuna kõigile Elva gümnaasiumi õpi-
lastele olema tasuta.

Koolilõuna üks portsjon maksab täna Elva gümnaasiu-
mis 10 krooni. Koolis on 895 õpilast, nendest 737 õpivad 
põhikoolis (I-IX klass) ja saavad juba täna tasuta kooli-
lõunat. 1. veebruarist saavad tasuta koolilõunat ka 158 
gümnaasiumi õpilast (X-XII klass).

Tasuta koolitoidu võimaldamiseks kulub aastas 1,57 
miljonit krooni, millest 1,38 miljonit krooni tuleb riigilt, 
66 500 krooni eraldab täiendavaid vahendeid Elva linn 
ning 124 tuhat krooni laekub teistelt kohalikelt omavalit-
sustelt ja lastevanematelt.

Reno Laidre
Elva linnapea

Prügimäed peale 1. jaa-
nuari enam sorteerimata 
prügi vastu ei võta. Kuna 
veofirmadele aga sortee-
rimine hirmus kalliks 
maksma läheks, otsustati 
see must prügikolli töö 
lasta elanikel endil ära 
teha. Ja seda loomulikult 
tasuta!

Marika Tuus,
Riigikogu liige

Mõistagi pole keegi 
prügimajanduse korras-
tamise vastu. Selge, et 
osa prügi taaskasutusse 
võtmine on vägagi õige. 
Loodusressursid on ju pii-
ratud ja tark on siin säästa 
ja äraviskamiseks mõel-
dud prügi uuesti kasutus-
se võtta. Kuid miks peame 
seda tehes kodaniku inim-
väärikust alandama ja jälle 
ühe euroseaduse täitmise-
ga äärmustesse kalduma, 
nagu omal ajal seitsme 
kraanikausiga, mille nõue 
hiljem sootuks seadusest 
kaotati?

Paljud meist sorteeri-
sid prügi ka enne. Pakend 
eraldi, olmeprügi eraldi, 
ohtlikud jäätmed eraldi. 
Nüüd siis lähevad pestud 
piima, mahla ja keefiri-
pakendid pakendikontei-
nerisse, samad pesemata 
pakendid aga olmeprügi-
konteinerisse. Aknaklaa-
sikillud lähevad olmeprü-
gikonteinerisse, katkised 
purgikillud hoopis paken-
dikonteinerisse. Raama-
tulehed lähevad ühte ja 
kaaned teise jne. Pealegi 
tõlgendavad jäätmefirmad 
ise prügisortimist erine-
valt. Kui üks firma leiab, 
et olmeprügi konteineris 
on liiga palju paberit või 
puulehti, tehakse trahviks 
topeltarve, teine firma 
sellele aga tähelepanu ei 
pööra. Reaalselt ei saa ve-
daja ju ühe või teise jäät-
meliigi protsenti silmaga 
kindlaks mõõta ja seda ei 
tehta ka üheski riigis pea-
le meie. Ja üldse, miks ei 
saa ma poodi tagasi viia 
näiteks veinipudeleid ja 
purke? Ma olen ju selle 
taara eest maksnud.

Miks ei peaks post-
kontorid ise ära korista-
ma nende poolt postkasti 
topitud raskeid kataloo-
ge, mida rämpspostina 

Elva Postipoiss 
161-163
(2., 9. ja
16. jaanuar 1998)

* Jõulude ajal oli po-
pulaarne Kohvipoe jõulu-
kiosk muuseumi kõrval.

* 1998. aasta võtsid 
elvalased vastu raeko-
ja ees – juba teist aastat. 
Raekoja rõdul esines se-
gakoor Ave, linnarahva 
poole pöördusid linnapea 
ja baptistikoguduse pastor 
Peete Tamm. Tornikella 
löökide saatel lendasid 
taevasse raketid. Edasi 
siirdus rahvas raudteejaa-
ma jõulupuu juurde.

* Elva Ettevõtjate Ühen-
dus hindas elamute jõulu-
kaunistusi ja linnavalitsus 
omakorda ettevõtete omi. 
Sõelale jäi 40 eramut, neist 
kõige ilusamaks tunnistati 
Rein Abeli kodu Puiestee 
tn 15, ilusaks peeti ka Au-
gust Vesteri kodu Pargi 14a 
ja Vaido Nõmmemaa era-
mut Tartu mnt 18b. Ette-
võtetest oli kõige nägusam 
ETÜ kaubamaja, märgiti 
Kesklinna kauplust, Abeli 
Ärikeskust ja Eha poodi. 
Linna allasutustest paistis 
silma huvikool. Komisjon 
käis ka Otepääl ja tõdes, 
et kui eramajad olid Elvas 
ilusamad, siis ettevõtetest 
pole Elval Otepääle midagi 
vastu panna.

* 1. jaanuarist 1998 on 
saunal uus rentnik Kalev 
Jürgenson, kes nägi vaja-
dust katlad remontida ja 
pesumajas vahetada välja 
pesumasinad.

* Uuest aastast juhib 
Elva kultuurielu endine 
Elva gümnaasiumi huvi-
juht Leelo Suidt, kes Elva 
Postipoisile antud interv-
juus tõdes, et Elvas puu-
dub ülelinnaline noortete-
gevus ja kultuurielu kesk-
ealistele.

Prügikuningad 
kullas

postkasti pannakse? Ja 
nüüd siis hakkame puhta 
joogiveega prügi pesema. 
Kena säästmine küll! Era-
maja peab maksma sisuli-
selt igakuist prügimaksu 
sõltumata sellest, kas tal 
prügi on või ei ole kuuga 
kogunenud, sest sorditud 
jäätmed viiakse ju kogu-
miskastidesse.

Nüüd võib siis prügikoll 
meist igaüht ka suliks ja 
petiseks tembeldada ning 
prügikonteineri koos selle 
sisuga hoovi peale kum-
muli keerata. Tal on õigus 
isegi minu olmejäätmed 
läbi sortida ning siis neist 
ka veel pilti teha, et siis 
trahvikviitung välja kir-
jutada ja külge kleepida. 
Või ongi kogu segaduse 
kaugem eesmärk kahe-
kordne tasu ja prügi mit-
tesorteerimine?

Prügikuningate 
hiigelkasumid

Võib vaid ette kujuta-
da, mitu miljardit krooni 
prügifirmad nüüd kokku 
hoiavad ja oma kasumis-
se kirjutavad. Kuid kas 
rahva jaoks on prügiveo 
hinda selle võrra alanda-
tud? Loomulikult mitte. 
Hoopis vastupidi, hinnad 
tõusevad. Prügiveohiigla-
se Cleanaway enesekin-
del tegevdirektor Argo 
Luude ei häbenenud te-
leekraanidel irve näol 
parastada, miks vajalikke 
konteinereid saada pole 
ja leheveergudel ülbitse-
des hõisata: “Rumalat ja 
harimata rahvast on lihtne 
manipuleerida.”

Ta pidas silmas koha-

likku tarbijat, kes prügi 
sorteerimise reegleid veel 
selgeks pole saanud. Kuid 
kas ei ole see selgitustöö 
tegemine mitte veofirma-
de enda kohustus? Just 
nemad on puhtast ja sor-
teeritud prügist huvitatud, 
sest direktor Luude mee-
lest oleks patt tänasel tar-
bimisajastul maha matta 
tuhandeid tonne materja-
le, milliseid taaskasutus-
se müüa saab. Mõistagi 
läheb müügist teenitud 
tulu veofirma rahakotti. 
Tähendab minu prügi ja 
minu tööga teenib keegi 
endale kasumit. Aga kui 
mina sorteerin, siis tahan, 
et need jäätmed minult 
ostetaks, mitte aga, et ma 
pean sellele veel ka peale 
maksma. Seega majarah-
vas sorteerib prügi oma 
köögis, annab selle eraldi 
konteinerites veofirmale 
üle ja siis maksab enda 
poolt tehtud töö eest veel 
firmale peale!

Eks prügifirmade lo-
bistamise tulemusena ja 
hiigelkasumi teenimise 
eesmärgil seadus sündiski. 
Olin ise parlamendis jäät-
meseaduse loomise juures 
ja mäletan ägedaid vaidlu-
si eelpool nimetatud prob-
leemide üle. Kahjuks nagu 
ikka, jäi suurettevõtjaid 
toetavate oravate hääl ja 
3R valitsuse keskkonna-
ministri hääl saalis peale 
ning vasturääkivusi täis 
seadus sai vastu võetud.

Ilma mõne tugeva polii-
tilise jõu toetuseta ei astu 
eestlaste mängumaale 
ükski maailmafirma. Kui 
tal aga õnnestub tulla, siis 
makstakse maaletoojale 
kopsakas hüvitis ja kind-
lasti toetatakse teda ka 
valimistel. Midagi tuttavat 
juba raudtee mahaparsel-
damise aegadest, kui sai-
me teada, et Mõõdukate 
omaaegset valimiskam-
paaniat toetas suurima 
summaga üks Eesti Raud-
tee erastanud BRS-i oma-
nikke. Miks Eesti prügi-
turul võtavad võimu vaid 
kaks rahvusvahelist suur-
tegijat? Miks ei pääsenud 
väiksemad ja odavamad 
tegijad pildile? Nüüd siis 
oleme ka oma prügi välis-
maalastele ära andnud. Ja 
seda sõbralikku abi viime 
koos teiega kuulekalt ellu.



12. jaanuar 2008 5

JUUBILAR

Foto: Mare Nõmmik

Vallo Ehasalu: Jumala teenimine on inimese
olemise viis

Kuigi Vallo Ehasalu on võt-
nud enda õlgadele palju töid 
ja kohustusi, on kirikuõpe-
taja töö talle kõige südame-
lähedasem.

10. jaanuaril tähistab 35. 
sünnipäeva EELK Elva ko-
guduse õpetaja Vallo Eha-
salu, kel on kanda palju 
kohustusi. Tartu Ülikooli 
usuteaduskonna doktoran-
di teadustöö kõrval on ta 
Tartu Teoloogia Akadee-
mia õppejõud, EELK Valga 
praostkonna praosti kt., 
Hargla koguduse hoolda-
jaõpetaja ning lisaks sellele 
veel mitme komisjoni ja ju-
hatuse liige.

Mare Nõmmik

Kuidas te jõuate selle 
kõigega hakkama saada?

Koguduse liikmed on 
tore rahvas ja ei pahanda, 
kui olen ka veidi aega ära. 
Minu kiire jalgratas viib 
mind igale poole, kuhu 
vaja. Minu üheksa aasta va-
nusel autol on läbi sõidetud 
ainult 165 000 kilomeetrit, 
selle sees on ka pikad Soo-
me ja Valgamaa sõidud.

Millise kohustuse täit-
mine teile kõige suuremat 
rahuldust pakub?

Kirikuõpetaja kohustust 
täites tunnen end omal ko-
hal. See on kutsumuse töö, 
koguduse teenimine, mis 
haarab endasse jumalatee-
nistused, kodukülastused, 
ristimised, matused, kogu-
duse lehe väljaandmise ja 
koguduse maja ehitamise, 
kui nimetada suuremat hul-
ka töödest. Selle kõige juu-
res tunnen end oma rahvale 
kõige lähemal.

On ajapuudusel midagi 
ka tegemata jäänud?

Teadustöö kannatab kõi-
ge rohkem, samuti meilide-
le vastamine, helistamine. 

Kuidas areneb Elva kiri-
kuelu?

Elva kirikuelus, nagu 
igasuguses kirikuelus, on 
kõige olulisemaks püha-
päevane jumalateenistus, 
sest selles on Piibel, jutlus, 
palve, armulaud, laul ja 
inimeste nägemine kogu-
duse osaduses, seega kõik 
olulised asjad koos. Eriline 
rõõm on viimastel aastatel 
leeritööst, eelmisel aastal 
oli kolm leerirühma ja see 
on palju. Head kaastööta-
jad teevad pühapäevakooli, 
kus praegu käib seitse last. 
Seal on Piibli õppimine, 
laul ja palve, seal meister-
datakse taieseid kiriku kau-
nistamiseks.

Kui palju on Elvas kogu-
duse liikmeid?

Praegu 100 inimest, vii-
mase üheksa aasta jooksul 
on see arv kõikunud 95 ja 
110 vahel.

Kes on koguduse koos-

tööpartnerid?
Kogudusel on koostöö 

Elva Vabatahtliku Tule-
tõrjeühingu, Tartumaa 
Muuseumi, lasteasutuste, 
baptistikoguduse ja linna-
valitsuse ning tema allasu-
tustega, soovin ka edenda-
da seltsitegevust. Tihe on 
suhtlus teiste Valga praost-
konna kogudustega.

Mis toob inimesed kiri-
ku juurde?

Jumala kutse. Nõnda 
vastates ei saa eksida. Kui 
hakkaksin otsima selleks 
igaühe eluloolisi põhjusi, 
võiksin küll eksida. Kui 
tooksin põhjuseks mure, 
leina, üksinduse, südame-
tunnistuse, siis oleks see 
hinnangu andmine inimese 
elule. Ma väldin psühho-
loogilisi hinnanguid, sest 
minu erialaks on ikkagi Pii-
bel ning kreeka ja heebrea 
keel.

Kas ka teile tundub, et 
eesti inimesed on väga õn-
netud?

Õnnetu olla on auasi, 
miks muidu see lõpmatu 
jutt ajapuuduse üle. Teisest 
küljest aga olen Soomes ja 
Saksamaal käies kuulnud, 
kuidas inimesed räägivad 
sealsest raskest elust. Seega 
enda õnnetuna tundmine 
eestlaste puhul ei olegi nii 
originaalne.

Inimese teeb õnnelikuks, 
kui ta ei ihalda seda, mis ei 
ole talle kättesaadav. Minu 
elutunnetuse järgi saab 
end õnnelikuna tunda siis, 
kui on võimalik iseendale 
andeks anda oma vead ja 
saavutamata saavutused, 
et ei tekiks rahulolematust 
iseendaga.

Mis on teie arvates ini-
mese elu mõtteks?

Jumala teenimine. See 
on inimese olemise viis ja 
see ei tundu sugugi koor-
mavana. Vahel ei saada 
sellest aru, kuidas see võib 
olla nii, et terve elu on kel-
legi teenimine. Tänapäeval 
mõeldakse ju töö ja puhku-
se lahususe kategooriates. 
Ent Jumal ümbritseb ini-
mest igal pool.

Kuidas edeneb teile pal-
ju muret valmistanud ko-
gudusemaja ehitus?

Tänu väga paljudele el-
valastele, kogudusele, lee-
rirühmadele, ka mõnele 
mujalt tulnud inimesele on 
hoone kolm seina valmis. 
Aidanud on ka välissõbrad 
Soomest ja Saksamaalt. 
Ootaksin ehitusele palju 
talgulisi, sest ehitada on 
vaja veel üks sein. Tegema-
ta on sisetööd.

Kuidas tulete majandus-

likult toime?
Mind peab ülal kogudus, 

sest minu töötasu, samuti 
riigimaksud, tuleb kiriku 
korjandustest, kirikumak-
sudest ja matuserahadest. 
Ristimise eest raha võtmi-
ne ei tundu minu jaoks õige 
olevat. Nagu pooltel kiri-
kuõpetajatest, on ka minul 
mitu töökohta. Kirik vaatab 
vastu terve ühiskonna ma-
janduslangusele. Arvan, et 
Elva kogudust see nii palju 
ei puuduta, sest Elvas on 
suhteliselt kõrge jumalatee-
nistusest osavõtt ja rahvas 
osaleb koguduse majandus-
koorma kandmises.

Millal saab valmis teie 
doktoritöö?

Minu doktoritöö käsitleb 
Rooma koguduse liikme 
Clemensi kirja korintlas-
tele. See kiri on kirjutatud 
kreeka keeles 94. e. Kr. 
Püüan selgitada, milliseid 
raamatuid on Clemens 
lugenud ja oma kirja alli-
katena kasutanud. Minult 
oodatakse, et töö valmib 
mais, kuid ilmselt ei valmi. 
Lisaks doktoritöö kirjuta-
misele töötan koos oma 
ala kolleegidega projektiga, 
mis käsitleb uurimust Uue 
Testamendi ja antiikkultuu-
ri kohta I sajandil.

Kui palju jääb teil aega 
pere jaoks?

Tahaksin poegade Ville-
mi, Eliase ja Johannesega 
rohkem tegelda, kuid sage-
li jääb selleks vähe aega ja 
isaoskusi. Näiteks peab neli 
jalgratast olema üheaegselt 
tehniliselt korras. Ka koor-
man ma poisid kehaliselt 
tugevalt üle, leides, et põ-
nevaimad jalutuskohad on 
kusagil soodes ja tihnikutes. 
Protokollin laste naljakaid 
ütlemisi, kuupäeva ja nime-
ga varustatult, siis aga kao-
tan lehed suurde riiulisse. 
Loeme koos ka raamatuid. 
Minu pojad on keeleliselt 
võimekad, vallates väiksest 
peale nii eesti kui ka soome 
keelt.

Abikaasa Mirja Kaarina 
leidsin kaugelt Põhja-Soo-
mest, ta õppis eesti keele 
aastaga ära. Hariduselt on 
abikaasa meditsiiniõde ja 
diakoniss. Praegu kasvatab 
ta meie kolme poega.

Mis on teie hobiks?
Mind huvitavad keeled, 

valdan soome, saksa, vana-
heebrea ja vana-kreeka 
keelt. Oskan ka rootsi, ing-
lise ja vene keelt ning väga 
kehvalt tunnen ladina, läti 
ja araabia keelt. Mind huvi-
tab ka loodus, linde suudan 
hääle järgi kaugelt ära tun-
da. Olen ka ajaloohuviline.

Nõo Valla Lehe lugejad on 
oma valla aasta inimest 
valinud alates 1997. aas-
tast ja ikka on tunnustust 
väärinud rohkem kui üks 
inimene.

Sirje Veldi

“Seekord ei valinud me 
tegelikult aasta inimest, 
vaid hoopis aasta tegija,” 
räägib Nõo vallalehe toime-
taja Kai Toom. “Nõo Valla 
Lehe toimetuskolleegiumi 
ja lugejate arvamusel on 
Nõo valla Aasta Tegija 2007 
Nõo Näitetrupp.”

Valikut kommenteerides 
ütles vallavolikogu esimees 
Jaanus Järveoja, et näite-
trupp on 2007. aastal Nõo 
valla tutvustamiseks üle va-
bariigi rohkem ära teinud 
kui ükski ärimees või kes 
iganes. Loomulikult jagus 
ka hulgaliselt tänukirju, 
mille seekord said Nõo ki-
riku meesansambel kõrge-
tasemeliste lauluelamuste 
pakkumise eest, rahvatant-
surühm Madelin südamega 
tehtud töö eest rahvatantsu 
edendamisel, Laguja tüdru-
kuteansambel Plixid eduka-
te ja omanäoliste esinemiste 
eest, Nõo käsitööringi tublid 
naised näputöö aus hoidmi-
se eest, Valve Oona panu-
se eest Nõo Päevakeskuse 
rahvatantsijate juhtimisel, 
Anneli Korela õpilaskesk-
se koolikeskkonna loomise 
eest ja Irja Adder südame-
ga tehtud töö eest külaelu 
edendamisel Lukel.

Nõo näitetrupp hakkas 
tegutsema 1996. aastal, 
mil Malle Luik lavastas L. 
Prometi ja R. Parve komöö-
dia “Naine on ka inimene”. 
Kohe tuli ka tunnustus näit-
lejatele Tartumaa harrastus-
teatrite ülevaatuselt: parim 
meesnäitleja Priit Tellismaa 
ja parim kõrvalosatäitja 
Peeter Joonas.

Aasta pärast, 1997. aasta 
sügisel tuli näiteringi juhen-
dama Ele Klaus. Valmisid 
estraadietendus “Värvi-
kas kokteil” ja komöödia 
“Memmepoeg”. 

1999. aasta kevadel esi-
etendus Mai Talvesti koo-
miline näidend “Tüli tüh-
ja asja pärast”. Tartumaa 
harrastusnäitetruppide 3. 
ülevaatusel tunnistati Nõo 
tükk parimaks tänapäeva-
elu kajastavaks etenduseks. 
Parim naisnäitleja oli Vaike 
Tiits ja parim noor mees-
näitleja Jaan Ulst.

2000. aasta aprillis oli Nõo 
näiteringil taas esietendus 
– mängiti komejanti “Hüb-
riidgloobus” (Jüri Tuuliku 
samanimelise komöödia 
ainetel). Lavalaudadel astu-
sid üles Vaike Tiits, Meelis 
Vool, Peeter Joonas, Aivar 
Kuuskvere, Virve Vari, Rii-
ta Irv, Kai Toom, Jaan Ulst 
ja Anneli Lehtla. Tartumaa 
harrastusnäitetruppide 4. 
ülevaatusel tunnistati pari-
maks naisnäitlejaks Vaike 
Tiits, mitmete eripreemiate-
ga tunnustati näitlejaid Jaan 
Ulsti, Aivar Kuuskveret ja 
Meelis Voolu.

Tartumaa harrastusnäite-
truppide 5. ülevaatusel 2001 
esindas Nõo Näiteruppi 

rühmitus “Nõo Taidlejad”. 
Riita Irv ja Jaan Ulst män-
gisid Riita Irve seatud Heljo 
Rammo komöödiat “Ka-
hekesi mättal”. Jaan Ulst 
tunnistati lootustandvaks 
nooreks näitlejaks.

Nõo Näitetrupp tuli taas 
kokku 2006. aasta sügisel, 
mil lavastajaks tuli Kalju 
Koger Rannust. Virve Osila 
tragikomöödia “Vann va-
les kohas” esietendus 1. 
aprillil 2007 Nõo Kultuuri-
majas. Tüki lavastas Kalju 
Koger, lavakujundus ja de-
koratsioonid valmisid trupi 
ühistööna. Kavalehe ku-
jundas etenduse helitehnik 
Kai Toom. Mängisid Aira 
Laul, Marek Kõbu, Annika 
Rosenthal, Andri Viinalass, 
Vaike Tiits, Anneli Lehtla ja 
Kai Toom.

Eriti edukas ja töine oli 
aga näitetrupile möödunud 
aasta. Reolas toimunud 
Tartumaa Harrastusnäitle-
jate Liidu 11. ülevaatusel 
tunnustati Nõo Näitetrupi 
tööd lavastusega “Vann va-
les kohas” laureaaditiitli ja 
ülevaatuse rändkarikaga. 
Žürii arvates oli see ülevaa-
tuse parim lavastus, parim 
lavastaja oli Kalju Koger 
ja parim naisnäitleja Aira 
Laul. Andri Viinalass sai 
tänukirja meeldejääva rolli 
eest ja isikupärase karakter-
näitleja tänukirjaga tunnus-
tati Vaike Tiitsu.

Trupp on näidendiga 
andnud 21 etendust üle 

Eesti: Nõos, Meeril, Priiu-
sel, Reolas, Moostes, Lukel, 
Lagujal, Sanglas, Kongutas, 
Nõgiarus, Põlgastes, Koo-
sal, Elvas, Kipastus, Kamb-
jas, Väike-Maarjas, Ilmat-
salus. On mängitud kultuu-
rimajades, lauluväljakutel 
ja spordihallides, tehtud 
tubateatrit külakeskustes ja 
mõisahäärberis.

Juulikuus sai teoks suve-
tuur Saaremaale. Mängiti 
Pärsama jahimajas, Valjala 
kultuurimajas ja Karja mõi-
sahoones.

Maakondade parimate 
harrastusteatrite X riigifes-
tivalil 9.-11. novembril Võru 
kultuurimajas Kannel esin-
das Tartu maakonda taas 
Nõo Näitetrupp. Etendus 
oli sama – hästi sissemän-
gitud “Vann vales kohas”. 
Maakondade esindajaid pa-
remusjärjekorda ei seatud. 
Üks viiest tunnustusest tuli 
žüriilt Vaike Tiitsule.

Nõo Näitetrupi liikmed 
osalesid ka Tartumaa har-
rastusnäitlejate suvekoolis 
6.-12. augustil 2007 Rannus. 
Lavaküpseks sai kohaliku le-
gendi järgi seatud lugu Bar-
bara von Tiesenhusenist.

“Nõo näitlejate Vaike 
Tiitsu, Aira Laulu, Anneli 
Lehtla ja Annika Rosenthali 
mängitud külanaistel tuli 
osaleda naiste külasõjas 
– kakelda, päid vastu lauda 
peksta – ja igal etendusel 
teenis naiste sõda publikult 
aplausi,” ütles Kai Toom.

Nõo valla eelmise 
aasta tegijad – kogu 
kohalik näitetrupp

Nõo Näitetrupp pärast õnnestunud etendust. Istuvad (va-
sakult): Vaike Tiits, Aira Laul, Annika Rosenthal, Anneli 
Lehtla. Seisavad Kai Toom, Andri Viinalass, Marek Kõbu ja 
lavastaja Kalju Koger.

Foto: erakogu
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5.-6. jaanuaril toimus 
Tehvandi suusakeskuse ra-
dadel noorte laskesuusata-
jate EOK - Viessmann ka-
rikasarja tänavuse hooaja 
avaetapp. Erinevates vanu-
seklassides startis kokku 
ligi sada osavõtjat.

Virve Tomson

Võistluste läbiviimine sai 
võimalikuks tänu Tehvandi 
spordikeskusele ja kunstlu-
metootmisele, millega va-
hetult enne võistlusi kaeti 
kogu lasketiiruala. Võistle-
jaid ilm ei soosinud – rajal 
ja tiirus kimbutas osalejaid 
külm ja kõva tuul.

Eesti Olümpiakomitee – 
Viessmann noortesarja pro-
jektijuht on Margus Ader.

Võistluste esimesel päe-
val võisteldi sprindis. Võist-
lusklassile vastavalt oli trah-
viringi pikkus tiirudes 75 ja 
100 meetrit.

Elva suusaklubi sport-
lastest tegi parima tulemu-
se Andreas Tobreluts, kes 
võitis M17 klassis 3,9 kilo-
meetri pikkusel distantsil 
esikoha. Lamades puhtalt 
lasknud, püstitiirus viiest 
märgist vaid ühe alla saa-
nud Tobreluts edestas viis 
trahviringi sõitnud Otepää 
laskesuusatajat Kaur Lõh-
must 44 sekundiga.

Samas vanuseklassis said 
Kalev Ermits 9. ja Jaan Särg 
17. koha.

M19 klassis tuli teiseks 
Heigo Lepik. 5,1 km rajal 
neli trahviringi läbinud Le-
pik kaotas tiirudes vaid kor-

Eesti meistrid Elva suusaklubist
Aasta lõpul Otepääl peetud Eesti meistrivõistlustel las-
kesuusatamises olid sprindidistantsidel Eesti sportlas-
tega mõõtu võtmas ka Läti noored laskesuusatajad.

Virve Tomson

Tehvandil 2,2 km pikkusel kunstlume kattega rajal 
peetud Eesti meistrivõistlused sprindis olid noortele ja 
juunioridele üheks katsevõistluseks pääsemisel maailma-
meistrivõistlustele.

Eesti meistrivõistluste noorimas vanuseklassis M13 
oli 2,3 km rajal kahes lamadestiirus kokku seitse trahvi 
teeninud Kaius Loos viies. Võitis Tarmo Mednis Võru 
spordikoolist.

M15 klassis, kus sõideti 3,5 km, oli Kristo Kompus 
seitsme möödalasuga viies. Võitis Grigori Gorlovitš klu-
bist Narva SPKO Energia.

M17 klassis sõideti 4,7 km. Andreas Tobreluts oli viies, 
trahve tiirudest kokku seitse. Kalev Ermits oli seitsme 
trahviga 9. Jaan Särg sai kirja seitse trahvi ja oli 16. Võitis 
Kaur Lõhmus Oti Spordiklubist.

N19 võistlusklassis tuli 4,7 km distantsil Eesti meistriks 
Kristel Viigipuu, kes tegi lamades ja püstitiirus kokku viis 
möödalasku. Karmen Alnek ei tabanud märki neljal kor-
ral ja lõpetas kaheksandal kohal. Neidude konkurentsis 
sõitnud kolm lätlannat lõpetasid kohtadel 4.-6.

M19 klassis, kus eestlastele pakkusid konkurentsi 12 
lõunanaabrit, võitsidki 7,2 km distantsil kuus esimest 
kohta Läti laskesuusatajad. Meistritiitli pälvis eestlastest 
parimana seitsmendale kohale sõitnud Heigo Lepik, kel-
lel kahes tiirus jäi üles kolm märki. Võitis tiirudes kaks 
trahvi teeninud Aleksandrs Sverckovs.

M21 klassis, kus 8,6 km rajale startis teiste hulgas 
ka seitse lätlast, läks kaksikvõit Lätisse. Võidu võtsid 
Andrejs Restorgujev ja Konstantins Deruks.

Naiste võistlusklassis jagasid kohti Eesti laskesuusa-
koondise võistlejad. Neljast startinud naisest võitis 7,2 
km distantsil meistritiitli Eveli Saue klubikaaslase (SPKL 
Biathlon/Honda Team) Kadri Lehtla ees. Saue tegi püsti-
tiirus kaks möödalasku, Lehtla sai ühe trahvi samuti püs-
titiirus. Sirli Hanni oli kolmas, Dagne Tähe neljas.

Meeste klassis tuli 8,6 km distantsil nelikvõit Elvasse. 
Hea sõiduga tuli Eesti meistriks tiirudest kolm trahvi saa-
nud Indrek Tobreluts. Kauri Kõiv oli kolme möödalasuga 
teine, Karel Viigipuu eksis ühel korral püstitiirus ja oli 
kolmas, Priit Viks oli nelja möödalasuga neljas. Roland 
Lessing oli viie trahviga kuues.

Harrastajad sõitsid 4,7 km. Elvalane Ilmar Vähi oli 
seitsme osaleja seas seitsme möödalasuga viies.

Tulemusi laskesuusatamise
MK-sarjast

Laskesuusatamise maailmakarikasarja neljas etapp 
sõideti 5.-6. jaanuaril Saksamaal Oberhofis. Karikasar-
ja punkte teenis eestlastest taas Eveli Saue, kes 7,5 km 
sprindirajal oli 80 lõpetaja seas 27. ja ühisstardist sõi-
dus 26. Esimesel päeval võitis naistest Tora Berger Nor-
rast, ühisstardist sõidus oli parim sakslanna Magdalena 
Neuer.

Meestest võitis 10 km sprindi poolakas Tomasz Sikora 
Ole Einar Björndahleni ees. Kolmest startinud eestlasest 
oli parim Kauri Kõiv, kes kahe möödalasu juures kaotas 
esikohale 2.07,3 ja sai 42. koha. Priit Viks eksis tiirus kol-
mel korral, kaotas võitjale 2.45,6 ja oli 56. Esimest hoo-
aega meeste konkurentsis võistlev Karel Viigipuu lõpetas 
oma MK-sarja debüütvõistlused 97 osaleja hulgas 77. ko-
hal. Kolme möödalasuga oli kaotus esikohale 4.13,4.

Eesti laskesuusatajad pühapäevasesse ühisstar-
ti ei pääsenud. Meeste 15 km sõidu võitis Ole Einar 
Björndahlen.

Päev enne individuaalvõistlusi toimunud teatesõidus 
lõpetas Eesti meeskond 20 võistkonna hulgas 18. kohal. 
Teatemeeskonda kuulusid traditsioonilisest koosseisust 
Priit Viks ja Kauri Kõiv. Kahte viimast vahetust sõitsid 
mullused noorteklassi võistlejad Karel Viigipuu ja Danil 
Steptšenko. Kaotus teatesõidu võitnud Norra meeskon-
nale oli 9.14,3.

Käesoleva nädala kolmapäeval Ruhpoldingis teate-
võistlustega alanud MK-sarja viies etapp lõpeb 13. jaa-
nuaril jälitussõitudega. EPP

Suusahüppajate Kesk-
Euroopa nelja hüppemäe 
turneel Saksamaal osales 
eestlastest ainsana Eesti 
Suusaliidu poolt 2007. aas-
ta parimaks nooreks suu-
sahüppajaks valitud Elva 
suusaklubi sportlane Illi-
mar Pärn.

Virve Tomson

Möödunud aasta eelvii-
masel päeval alanud Kesk-
Euroopa nelja hüppemäe 
turneel Eesti parimad suu-
sahüppajad Jens Salumäe 
ja vigastusest paranev Jaan 
Jüris tervislikel põhjustel 
osaleda ei saanud. Esma-
kordselt koos maailma 
paremikuga end Euroopa 
neljal hüppemäel proovile 
pannud 19-aastane Illimar 
Pärn seekord etappidel 
lõppvõistlusele ei pääse-
nud.

Nelja hüppemäe tur-
nee avaetapi treeningul 
Oberstdorfis sai Illimar 
Pärn kirja 90 ja 97,5 meetri 
pikkused õhulennud, mil-
lega oli 75 sportlase seas 
esimeses voorus viimane ja 
teises eelviimane. Pikima 
hüppe – 136,5 meetrit tegi 
treeningul šveitslane Simon 
Amman.

29. detsembril toimu-
nud esimese etapi kvalifi-
katsioonivõistlusel hüppas 
Pärn 96,5 m, millega pärast 
kahe võistleja diskvalifitsee-
rimist jäi 72. ehk viimasele 
kohale.

Avaetapi võitis auster-
lane Thomas Morgenstern 

Jõudi 2007. aasta tegijad
Eestimaa Spordiliit Jõud nimetas 2007. aasta tegijate 

hulgas aasta sportlaseks Elva suusaklubi laskesuusataja 
Indrek Tobrelutsu, kes võitis hõbemedali suvebiathloni 
maailmameistrivõistlustel 6 km ühisstardist sõidus ja saa-
vutas viienda koha 12,5 km jälitussõidus. Eestimaa Spor-
diliidu Jõud 2007. aasta tegijad valiti vastavalt juhendile 
maakondade spordiliitude esindajate poolt. Aasta tegija 
tiitli pälvis spordiliidu raud- ja tarkvara ning sporditöö 
hing Matti Reimann.

Aasta treeneriks nimetati Põlva Serviti käsipallimees-
konna peatreener Kalmer Musting.

Aasta spordisündmuseks valiti Eesti XII maaspor-
dimängud, kus kahekümnel spordialal osales üle 3200 
sportlase Eestimaa 79 vallast ja 21 linnast. Korraldas 
Eestimaa Spordiliit Jõud koostöös Valga linnavalitsusega 
ning Valgamaa spordiliiduga.

Aasta piirkondlik spordisündmus oli Kalevipoja II Ui-
sumaraton, mis on Eesti ainuke uisumaraton ja kus osa-
lejaid oli üle tuhande, sealhulgas viiest välisriigist. EPP

ra eksinud Oti spordiklubi 
sõitjale Rolf-Otto Roots-
maale sekundiga.

Elva suusatüdrukutest 
sai parima tulemuse N19 
klassis neljandale kohale 
sõitnud Kristel Viigipuu. 
Ebaõnnestunud laskmisel 
jäid kahes tiirus kõik mär-
gid üles ja kaotus esikohale 
Kadi Tomsonile oli üle kol-
me minuti. Karmen Alnek 
lõpetas samas klassis viien-
da kohaga.

M13 vanuseklassis oli 
Martin Kisand seitsmes, 
M15 klassis Kristo Kompus 
viies.

M40 klassis oli elvalane 

Toomas Viigipuu Tartu suu-
saklubi sportlase Andres 
Kübara järel teine.

Pühapäeval toimunud 
individuaalvõistlustel andis 
iga möödalask tiirudes vas-
tavalt võistlusklassile kok-
kuvõttes 30 või 45 sekundit 
ajalisa.

Andreas Tobreluts oli 
taas oma vanuseklassis 
kiireim ja edestas 6,8 km 
rajal põhikonkurent Kaur 
Lõhmust üle minuti. Kalev 
Ermits oli neljas, Jaan Särg 
üheteistkümnes.

Heigo Lepik saavutas 
8,5 km distantsil esikoha. 
Teise koha võitis neidude 

arvestuses Kristel Viigipuu, 
Karmen Alnek oli viies.

M13 klassis oli 2,5 km 
rajal Kaius Loos viies, M15 
klassis 3,9 km distantsil 
Kristo Kompus seitsmes.

Aasta lõpul toimunud 
Eesti meistrivõistluste ja 
Viessmann-karikasarja esi-
mese etapi tulemuste põh-
jal sõidavad Eesti juunio-
ride koondise koosseisus 
maailmameistrivõistlustele
Elva suusaklubist Heigo 
Lepik ja Kristel Viigipuu. 
Juunioride maailmameist-
rid selgitatakse Saksamaal 
Ruhpoldingis 26. jaanuarist 
2. veebruarini.

Illimar Pärn võistles nelja hüppemäe turneel
meeskonnakaaslase Gregor 
Schlierenzaueri ees.

Esmaspäeval, 31. det-
sembril Garmisch-Parten-
kirchenis toimuma pidanud 
teine osavõistlus jäi halbade 
ilmaolude tõttu ära ja ni-
hutati uue aasta esimesele 
päevale. Pärn hüppas teisel 
osavõistlusel eelviimase tu-
lemuse ja põhivõistlusele ei 
pääsenud. Illimar Pärn sai 
teisel etapil 101,5 meetrise 
õhulennu eest 64,7 punkti, 
millega jäi 65 sportlase seas 
64. kohale. Teise etapi või-
tis Gregor Schlierenzauer 
soomlase Janne Ahoneni 
ees.

Turnee kolmas osavõist-

lus jäi 4. jaanuaril Austrias 
Innsbruckis kõva tuule tõttu 
ära ja viidi üle laupäevaks 
Bischofshofenisse, kus pee-
ti pühapäeval, 6. jaanuaril 
ka viimane etapp. Kolman-
dal etapil sai Illimar Pärn 
kvalifikatsioonis 71 mehe 
seas viimase koha. Õhulend 
136 meetri mäel kandus 98 
meetrini, mille eest teenis 
57,4 punkti. Võitis Janne 
Ahonen.

Viimasel osavõistlusel 
sai Pärn kvalifikatsiooni-
võistluse 59 osaleja seas 56. 
koha, kus 99-meetrise hüp-
pe eest teenis 59,2 punkti. 
Edasipääsu piir jäi siiski pä-
ris kaugele, sest viimasena 

jõudis põhivõistlusele 109,5 
meetrise hüppe eest 81,1 
punkti teeninud šveitslane 
Guido Landert. Pärnal jäi 
põhivõistlusest puudu küm-
mekond meetrit.

Viimase etapi võitis 
Janne Ahonen norralase 
Anders Bardali ees. Ava-
voorus 126 m hüpanud 
Ahonen tegi teises voorus 
päeva pikima õhulennu 
– 136 meetrit. Soomlasele 
oli tänavune üldvõit Kesk-
Euroopa nelja hüppemäe 
turneel viies. Kokkuvõt-
tes tuli hõbedale Thomas 
Morgerstern, kes juhib ka 
võimsa edumaaga suusa-
hüppajate MK-sarja.

Algas noorte 
laskesuusatajate võistlussari

Eesti noortemeistrid laskesuusatamises Heigo Lepik (vasakul) ja Kristel Viigipuu olid pa-
rimad ka EOK-Viessmann karikasarja esimesel etapil ning sõidavad jaanuari lõpul Eesti 
laskesuusakoondise koosseisus juunioride maailmameistrivõistlustele.

Fotod: arhiiv
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Ostame pidevalt saare- ja tam-
mepalke. Info tel. 504 8445

Ostan õlleankru (roostevaba). 
5340 3916

Küttepuud (ka kuiva). 513 8937

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Betoon pumpamisega. Tel. 529 
1979

Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140

Müüa küttepuud (kuiv ja toores). 
513 2927

OÜ müüb pidevalt ehituslikku 
saematerjali. 5373 5466

Müüa höövel- ja saematerjali.
Info tel. 504 9180

Müüa suusad, saapad, side-
med, kepid, uisud. 504 5909 
Valga mnt 1A

Müüa VW Passat 1992 must se-
daan v.heas korras. 5567 0584

Reasilikaatkivi 250x120x88 
~5000 tk á 3.- 5196 2233

Müüa lambanahast kasukas,
talvejope (soe vooder, kapuuts), 
meeste puuvillane pesu. 5594 
8987

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Bobcati teenus. 529 6706

Vean ära vana kodutehnika (ka 
vanaraud). 513 2927

Pubi Vapper Mäger vajab kok-
ka. Väljaõppe võimalus. Tel. 504 
9035

Puidufirma Elvas vajab tisleri 
õpilast. 509 2534

Müüa 4-toaline renov. korter
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. Tel. 529 1558

Müüa 3-toal. korter Nooruse tn. 
(750 000.-) 5569 0043

Müüa 3-toaline renov krt Elvas, 
ahiküttega, 49,3 m². 760 000.- 
Tel. 529 0930

Rendin põllumaad. 5389 2999

43aastane mittesuitsetav mees 
üürib ajutiselt pesemisvõimalu-
sega toa või korteri. Soovitav 
on interneti olemasolu. Tel 5348 
3012

Müüa 2k pullvasikas. 735 3888

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõidu-
ki (jääb Teile) või kinnisva-
ra tagatisel. Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru, www.
lounalaenud.ee 5680 8199.
Nüüd ka laupäeval avatud!

Võlgade KIIRMENETLUS koh-
tuväliselt ja kohtus, õigusabi, 
tel. 5551 8899, Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru

Head naabrimeest
RUDOLPH JUHANSONI

mälestavad Ellen, Aime ja Arvo.

Sügav kaastunne tütardele

8. jaanuaril otsustati
Anda Elva Linnavalitsu-

se tänukiri Elva Lasteaia 
Murumuna õpetajale Kaja 
Silberile.

Algatada kinnistute Elva 

LINNAVALITSUSE ISTUNG

linnas Kreegi 1, Kreegi 3 ja 
Kreegi 5 detailplaneeringu 
koostamine ja kinnitada 
lähteülesanne.

Määrata sünnitoetus 
Iia Lammertsonile, Teele 

KUULUTUSED

Toimetaja Sirje Veldi, küljendaja Kristina Kütt. Väljaandja OÜ 
Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. Toetaja
Elva Linnavalitsus. Trükk AS Võru Täht. Kuulutuste vastuvõtt 
E, T, K kella 10-17 raekojas Kesk 32 tuba 209. Tel. 730 9899,  
e-mail: epoiss@kodu.ee. Toimetusel on õigus kaastöid toimetada 
ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega 
tagastata. Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. 
Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee 
või tel. 646 3363

Olgu vaikne tuulekohin
unelauluks sulle…

KALEV OJASAAR
12.08.1955 – 08.01.2003 

5. surma-aastapäeval
mälestab õde perega

Muudatused alates 
1. jaanuarist 2008

Vanemahüvitise maks-
mise perioodi pikendatak-
se 14 kuult 18 kuuni.

Uue seaduse järgi pi-
kendatakse vanemahüviti-
se maksmist uutele taotle-
jatele ja neile vanematele, 
kellel vanemahüvitise saa-
mise õigus kestab tuleva 
aasta 1. jaanuari seisuga. 
Last hooldavale vanemale 
hüvitatakse 2007. aastal 
455 päeva jooksul 100% 
eelmise kalendriaasta 
keskmisest töötasust, seda 
pikendatakse 2008. aastal 
575 päevani. Mittetöötava 
vanema puhul pikenda-
takse hüvitise maksmist 14 
kuult 18 kuuni.

Pikemalt saavad hüvi-
tist ka need vanemad, kel-
le hüvitise saamise õigus 
lõpeb pärast 1. septembrit 
2007. aastal. Neile vane-
matele lõpetatakse 2007. 
aastal hüvitise maksmine 
ja hakatakse seda uuesti 
maksma 1. jaanuarist 2008 
varasemas suuruses. Vahe-
pealse perioodi eest enne 
jaanuari 2008 vanemahüvi-
tist tagantjärele ei maksta. 
Hüvitise saamiseks tuleb 
esitada uus taotlus.

Tõuseb isapuhkuse 
hüvitis. Töötaval isal on 
õigus saada kümme töö-
päeva isapuhkust, siis kui 
ema on rasedus- ja sünni-
tuspuhkusel või kahe kuu 
jooksul pärast lapse sündi. 
Puhkuse eest hakkavad 
isad saama oma keskmist 
palka, 2007. aastal maks-
takse neile täiendava lap-
sepuhkuse kasutamise eest 
66 krooni päevas. Puhkuse 
eest makstakse isale tema 
keskmist palka, kuid mitte 
rohkem kui kolmekordset 
Eesti keskmist brutokuu-
palka.

Tõuseb eestkostel ja 
perekonnas hooldamisel 
oleva lapse toetus 1500 
kroonilt 3000 kroonini. 
Eestkostel ja perekonnas 
hooldamisel olevatele las-
tele makstakse ka kõiki 
teisi peretoetusi, millele 
lapsel või perel on õigus 
– lapsetoetust, lapsehool-
dustasu, koolitoetust, va-
nemahüvitist jms.

Tõusevad puuetega ini-
meste sotsiaaltoetused. 
Tööealistel inimestel tõu-
sevad toetused keskmiselt 
30%, lisaks viiakse sisse 
uus toetuse liik – tööta-
mistoetus. Seda makstakse 
üle 16-aastasele töötavale 
puudega inimesele puu-
dest tulenevate töötamise-
ga seotud lisakulude osa-
liseks hüvitamiseks kuni 
4000 krooni kolme aasta 
jooksul.

Riik hakkab seadusli-
kult elatist taotlevale va-

nemale maksma 90 päeva 
ulatuses elatisabi. Elatis-
abi on riigi poolt makstav 
lühiajaline toetus lapsele, 
kelle vanem ei täida ülal-
pidamiskohustust. Elatis-
abi makstakse vanemale, 
kes taotleb kohtult elatise 
väljamõistmist. Elatisabi ei 
maksta, kui vanem taotleb 
elatise suuruse muutmist.

Riik toetab elatise taot-
lejat elatisabiga 90 päeva 
ulatuses, päevamäär on 
50 krooni. Elatisabi mak-
simaalne summa on 4500 
krooni.

Arstide alampalk tõu-
seb võrreldes 2007. aasta-
ga 20%.

Kollektiivlepingu koha-
selt on alates 1. jaanuarist 
2008 tunnipalga alamäär:

õed ja ämmaemandad 
60 krooni tunnis (arvestus-
lik kuu miinimumtasu ilma 
lisatasudeta on  10 080 
krooni);

bioanalüütikud, füsio te-
ra peudid, tegevusterapeu-
did, radioloogiatehnikud 
60 krooni tunnis (arvestus-
lik kuu miinimumtasu ilma 
lisatasudeta on  10 080 
krooni);

hooldusõed, hoolda-
jad, põetajad, sanitarid 33 
krooni tunnis (arvestuslik 
kuu miinimumtasu ilma 
lisatasudeta on  5544 kroo-
ni).

Alates 1. jaanuarist 
2008 on tervishoiutee-
nuste hindades ja riigi-
eelarves arsti tunnipalga 
alammääraks planeeritud 
112 krooni tunnis. Arsti
arvestuslikuks kuu miini-
mumtasuks teeb see ilma 
lisatasudeta 18 816 krooni, 
arvestuslik keskmine palk 
on arstidel 24 500 krooni.

Jaanuarist jõustuvad 
muudatused soodusravi-
mite loetelus ja piirhinda-
des.

Alates järgmise aas-
ta 1. jaanuarist lisandub 
soodustuse protsendiga 
50 soodusravimite loetellu 
neli, soodustuse protsen-
diga 75 üksteist ja soo-
dustuse protsendiga 100 
seitse ravimit. Piirhinnad 
muutuvad 13 ravimigru-
pis. Olulisemad muu-
datused on innovatiivse 
neeruvähi ravimi 
sorafeniibi (NEXAVAR) 
ja hulgiskleroosi ra-
vimi glatirameeri 
(COPAXONE) kättesaa-
davuse võimaldamine pat-
sientidele 100% soodustu-
sega.

Muutub riiklik immu-
niseerimiskava. Olulised 
muudatused uues immu-
niseerimiskavas seisnevad 
kaasaegsemate vaktsiinide 
kasutusele võtmises. Sa-
muti vaktsineeritakse täis-
kasvanud edaspidi vasta-
valt immuniseerimiskavale 

difteeria-teetanuse vastu. 
Igal täiskasvanul on õigus 
saada riigi kulul difteeria-
teetanuse vastu iga kümne 
aasta tagant korduvvaktsii-
ni, samas ei ole paljud sel-
lest võimalusest teadlikud.

Uues immuniseerimis-
kavas on suu kaudu ma-
nustatav ja nn “elusviiru-
si” sisaldav poliomüeliidi 
vastane vaktsiin asenda-
tud süstitava inaktiveeri-
tud polioviirusi sisaldava 
vaktsiiniga. Samuti on 
uues immuniseerimiska-
vas täisrakulist läkaköha 
komponenti sisaldavad 
liitvaktsiinid asendatud 
atsellulaarset läkaköha 
komponenti sisaldavate 
vaktsiinidega.

1. jaanuarist muutub 
arstlike surmateatiste 
täitmise kord.

2007. aasta detsembris 
kinnitati arstliku surma-
teatise vormid ning nende 
täitmise kord (sotsiaalmi-
nistri 13. dets. 2007. mää-
rus nr 83 “Arstliku surma-
teatise vorm ja täitmise 
kord”), mis on ka Surma 
põhjuste registri alusdoku-
ment.

Üks tähtsamaid muuda-
tusi arstliku surmateatise 
täitmisel on see, et täide-
tud arstliku surmateatise 
teine osa antakse surnu 
omastele. See jääb neile 
ainsaks dokumendiks, kus 
on kirjas surma põhjus. 
Alates 1. jaanuarist 2008 
ei kanta eetilistel põhjus-
tel perekonnaseisuasutuse 
väljastatavale surmatun-
nistustele enam andmeid 
surma põhjuse kohta.

Tervise Arengu Instituu-
dis asutatakse 1. jaanuarist 
Surma põhjuste register. 
Registri eesmärk on ko-
guda ja töödelda andmeid, 
et töötada välja riiklik sot-
siaalpoliitika, hinnata rah-
vastiku koostist ja tervise-
seisundit ning planeerida 
sotsiaal- ja tervisevaldkon-
na ennetustegevusi.

1. jaanuarist jõustu-
vad “Tervisekaitsenõuded 
ujulatele, basseinidele ja 
veekeskustele”. Määruse-
ga kehtestatakse nõuded 
ujulatele, basseinidele ja 
veekeskustele, nende ruu-
midele, ohutusele, bas-
seiniveele ning teenuse 
osutamisele. Nõuded on 
mõeldud nii avalik-õigus-
likele kui ka eraõiguslikele 
juriidilistele isikutele, seal-
hulgas koolidele ja kooli-
eelsetele lasteasutustele. 
Määrusega kehtestatud 
nõuded ei kehti supelran-
dade rajatistele ja atrakt-
sioonidele. Supelrandade 
kohta kehtestatakse järg-
misel aastal uued nõuded 
vastavalt EL direktiivile.

Muudatused 2008. 
aasta jooksul

Avanevad Euroopa Lii-
du uue eelarveperioodi 

struktuurivahendid. Sot-
siaalministeerium suu-
nab struktuuritoetused 
Euroopa Sotsiaalfondist 
(ESF) inimeste tööalase 
konkurentsivõime tõstmis-
se ja tööelu kvaliteedi pa-
randamisse ning Euroopa 
Regionaalarengu Fondist 
(ERF) haiglate ja riiklike 
hoolekandeasutuste reor-
ganiseerimisse.

ESFi toel viiakse ellu 
riiklikke programme, mis 
laiendavad aktiivsete töö-
turumeetmete pakkumist 
(näiteks erialane täiend-
koolitus ja ümberõpe, 
tööpraktika), tõhustavad 
ja muudavad kättesaada-
vamaks töölesaamist toe-
tavaid hoolekandetegevusi 
(näiteks lastele, vanuritele 
ja puuetega inimeste hool-
dusele suunatud teenu-
sed), parandavad tööelu 
kvaliteeti (tööõigusele ja 
töökeskkonnale suunatud 
tegevused) ning soodus-
tavad tervislikke valikuid 
ja eluviise. Samuti saavad 
mittetulundusühendused, 
äriühingud ja kohalikud 
omavalitsused alates 2008. 
aasta teisest poolest sar-
naselt struktuurivahendite 
eelmise perioodiga esita-
da avatud taotlusvoorude 
kaudu ESF toetuse saa-
miseks projekte tööturuga 
seonduvates valdkonda-
des.

Esimese ESFist rahas-
tatava programmi “Kvali-
fitseeritud tööjõu pakku-
mise suurendamine” kin-
nitas sotsiaalminister juba 
2007. aasta lõpus. Prog-
rammi hakkab ellu viima 
Tööturuamet. Programm 
võimaldab muuhulgas osu-
tada kiiret abi koondatava-
tele ning reageerida suur-
koondamistele, pakkuda 
karjäärinõustamist senisest 
laiemale sihtgrupile ehk 
vajadusel ka töötavatele 
inimestele või õppijatele, 
kes sooviksid kooli kõrvalt 
tööl käia. Muuhulgas jät-
katakse aga ka näiteks et-
tevõtlustoetuse eraldamist 
töötutele, toetatakse kee-
leõpet ja erialakoolitust 
muukeelsetele töötutele.

Uuel eelarveperioodil 
korrastatakse jätkuvalt 
Euroopa Regionaalarengu 
Fondi (ERF) toel kesk- ja 
piirkondlike haiglate inf-
rastruktuuri. Järgnevatel 
aastatel on kavas ERFist 
toetada ka õendus- ja 
hooldusteenuste osutami-
seks vajaliku infrastruk-
tuuri väljaarendamist.

1. aprillist 2008 jõus-
tuvad riikliku pensioni-
kindlustuse seaduse muu-
datused, mis suurendavad 
pensioni baasosa osakaalu 
ja muudavad pensionide 
indekseerimise korda. Kui 
praegu sõltub indeks 50% 
sotsiaalmaksu pensioni-
kindlustuse osa laekumise 
ja 50% tarbijahinnaindeksi 
aastasest kasvust, siis nüüd 

muudetakse iga-aastane 
pensionide indekseerimine 
rohkem sõltuvaks sotsiaal-
maksu laekumisest. Edas-
pidi hakkab 80% indeksist 
sõltuma sotsiaalmaksu 
pensionikindlustuse osa 
laekumise kasvust ja vaid 
20% tarbijahinnaindek-
si kasvust. Teine suurem 
muudatus on see, et alates 
2008. aastast korrutatakse 
indekseerimisel  pensioni 
baasosa läbi suurema koe-
fitsiendiga kui aastahinne. 
Pensioni baasosa suuren-
datakse indeksiga, mille 
kasvuosa on korrutatud li-
saks läbi koefitsiendiga 1,1. 
Samal ajal suurendatakse 
aastahinnet indeksiga, mil-
le kasvuosa on korrutatud 
läbi koefitsiendiga 0,9. Sel-
lest tulenevalt suureneb 
edaspidi pensioni baasosa 
osakaal pensionivalemis.

1. septembrist viiakse 
ellu e-tervise projektid. 
Digilugu jõustub järk-jär-
gult kuni aastani 2013.

1. oktoobrist hakatakse 
tööealistele puuetega ini-
mestele toetust arvutama 
uutel alustel – lisakulude 
põhjal on suurem toetus 
nendel, kelle puue toob 
kaasa suuremaid kulutusi 
puudest tingitud takistuste 
ületamiseks.

1. septembrist muutu-
vad “Tervisekaitsenõuded 
toitlustamisele koolis ja 
koolieelses lasteasutuses”. 
Koolis ja lasteaias pakutav 
toit peab olema  mitme-
kesine, tasakaalustatud, 
tervislik, aga kindlasti ka 
maitsev. Toitumissoovi-
tused on uuenenud ning 
nõuded on vaja kooskõlla 
viia kaasaegsete ja tervis-
like toitumis- ja toidusoo-
vitustega, mille on koosta-
nud Eesti Toitumisteadus-
te Selts ja Tervise Arengu 
Instituut.

Tervisliku toitumise 
põhimõtete järgimiseks 
on määrusega kehtestatud 
menüü koostamise nõu-
ded. Koolis ja koolieelses 
lasteasutuses on kindlaks 
määratud erinevate vanu-
segruppide toiduenergia- 
ja toitainetevajadused, 
millest tuleb lähtuda ka 
toiduportsjonite jaotami-
sel.

Määrus ei reguleeri 
enam toidu ohutuse ja hü-
gieeni küsimusi, sest neid 
reguleerivad toiduseadus 
ning Euroopa Parlamendi 
ja Nõukogu otsekohaldu-
vad  määrused (EÜ) nr 
178/2002 ja 852/2004 jt.

Tervise Arengu Insti-
tuut koordineerib määruse 
elluviimiseks kavandatud 
tegevusi (koolitused, tea-
be- ja metoodiliste ma-
terjalide, näidismenüüde 
koostamine). Määruse 
nõuete alusel koostab Ter-
vise Arengu Instituut näi-
dismenüüd.

ALLIKAS: Sotsiaalmi-
nisteerium

Muudatused sotsiaal-, tervise- ja 
töövaldkonnas

Järvele ja Triinu Gukile.

Linnasekretäri
asendaja

Salle Ritso
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Parimad autokaubad - FIXUS!
WWW.FIXUS.EE

OÜ Marepleks   *   Valga mnt 7A   *   tel 7 303 665
Küsi  Fixuse kliendikaarti !

Aku 55 Ah 242x174x190 -/+

Saadaval ka suur valik akulaadijaid.

850.-

Aku 72 Ah 277x174x190 -/+
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